

## К вопросу о передаче Велижского, Невельского и Себежского уездов Витебской губернии в состав Псковской в 1920-х годах

**Барановский А.В.**

*Учреждение образования «Витебский государственный университет  
имени П.М. Машерова», Витебск*

*После Октябрьской революции северные уезды Витебской губернии вошли в состав РСФСР. В 1922 году рассматривали возможность передачи данных уездов БССР. Статья посвящена административно-территориальной принадлежности Велижского, Невельского и Себежского уездов в 20-е гг. XX в.*

*Цель работы – изучение процесса передачи Велижского, Невельского, Себежского уездов бывшей Витебской губернии в состав Псковской губернии.*

**Материал и методы.** *Источниками при написании исследования стали архивные документы, выявленные во время работы в Государственном архиве Псковской области, статьи, опубликованные в псковской губернской газете «Псковский набат». Автор опирался на традиционные исторические методы, такие как историко-генетический, позволяющий проводить реконструкцию исторического развития, характеризовать причинно-следственные связи и закономерности, историко-системный и историко-типологический методы.*

**Результаты и их обсуждение.** *Административная принадлежность Велижского, Невельского и Себежского уездов в 20-е гг. XX в. менялась несколько раз. Окончательное решение было принято 24 марта 1924 года, когда данные уезды вошли в состав Псковской губернии РСФСР. Процессом передачи уездов руководила Белорусско-Псковская Согласительная Комиссия, которая решала все спорные моменты и приводила стороны к консенсусу. Комиссия создавалась на паритетных основах из представителей белорусской и псковской стороны.*

**Заключение.** *Анализ источников позволил проследить процесс передачи трех северных уездов бывшей Витебской губернии в состав Псковской губернии в 1924 году.*

**Ключевые слова:** *Велижский, Невельский, Себежский уезды, Белорусско-Псковская Согласительная Комиссия, Витебская губерния, Псковская губерния.*

## On the Issue of the Transfer of Velizh, Nevel and Sebez Districts (Uyezds) of Vitebsk Province into Pskov Province in the 1920s

**Baranovsky A.V.**

*Educational Establishment «Vitebsk State P.M. Masherov University», Vitebsk*

*After the October Revolution, the northern districts (uyezds) of the Vitebsk Province became part of the RSFSR. In 1922, they considered the possibility of transferring these districts into the BSSR. The article considers the administrative and territorial affiliation of Velizh, Nevel and Sebez Districts (uyezds) in the 1920s.*

*The purpose of the article is to study the transfer of Velizh, Nevel, Sebez Districts (uyezds) of the former Vitebsk Province to Pskov Province.*

**Material and methods.** *The sources for the article were archival documents revealed during work in the State Archive of Pskov Region, articles published in Pskov Province newspaper the «Pskov Nabat». The research is based on traditional historical methods, such as historical-genetic methods, which allow reconstructing historical development, characterizing cause-effect relationships and regularities. Historical-systematic and historical-typological methods are also used.*

**Findings and their discussion.** *The administrative affiliation of Velizh, Nevel and Sebezh Districts (uyezds) in the 1920s changed several times. The final decision was made on March 24, 1924, when these Districts (uyezds) became part of Pskov Province of the RSFSR. The transfer process of the uyezds was directed by the Belarus-Pskov Conciliation Commission, which resolved all the disputable issues and helped the parties come to consensus. The Commission was created on a parity basis and included representatives on the Belarusian and Pskov sides.*

**Conclusion.** *The analysis of the sources made it possible to trace the transfer process of the three northern uyezds of the former Vitebsk Province to Pskov Province in 1924.*

**Key words:** *Velizh, Nevel, Sebezh uyezds, Belarus-Pskov Conciliation Commission, Vitebsk Province, Pskov Province.*